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نهادینه کردن قانونیِ »نظام پذیرش و بررسی 
پیشنهادها«؛  ضرورتی اجتناب ناپذیر

سرویس سیاســی-  »نظام پذیرش و بررسی 
پیشــنهادهای کارکنان« به  عنوان یــک ابزار اجرایی 
مدیریت مشــارکتی، نظام همــکاری فکری و عملی 
کلیه اعضای یک سازمان با سطوح مختلف مدیریتی 
محسوب می شود و این نظام که مبتنی بر اصل انسان 
مداری است، برای افکار و خلاقیت های کلیه اعضای 
سازمان ارزش قائل است و به عنوان یک نظام مطلوب و 
کارآمد مدیریتی هم از لحاظ نظری و هم از لحاظ عملی 

آزمون های موفق خود را طی کرده است.
طبق گزارش ها نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها 
به  عنوان یک روش مدیریتی در افزایش کارایی و سود 
ســازمان در ایالات متحده مرسوم بوده است و بعد از 
جنگ جهانی دوم، ژاپنی ها با این سیســتم در صنایع 
آمریکا آشــنا شــدند و به تدریج آن را در صنایع خود 
ترویــج دادند. این نظام به  طــور فراگیر از دهه ۱۹۵۰ 
در شــرکت های تولیدی- خدماتی ژاپن به کار گرفته 
شــد و سپس از سوی شرکت ها و سازمان های دیگر 

کشورهای جهان مورد پذیرش قرار گرفت.
نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها همچنین از دهه 
۱۳۶۰ در تعدادی از شــرکت های صنعتی ایران نیز به 
اجرا گذاشته شد و با توجه به موفقیت های حاصله در 
شرکت ها، مورد استقبال دیگر شرکت ها و سازمان های 

صنعتی، تولیدی و خدماتی قرار گرفت.
بر اســاس این گزارش، نظام پیشــنهادها برای 
نخستین بار در اوایل سال ۱۳۶۷ در یکی از شرکت های 
تحت پوشش سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
)شرکت ایران رادیاتور( اجرایی شد و از آن پس شرکت 
های دیگر نیز به اجرای نظام پیشــنهادها پرداختند که 
امروزه در بسیاری از سازمان ها و شرکت های داخلی، 
این نظام پیاده ســازی شده است. در پی آن در روز ۲۸ 
مرداد سال ۱۳۷۷ دولت وقت، در نشست شورای عالی 
اداری و با توجه به آثار مثبت و سودمندی که اجرای این 
نظام در بخش قابل توجهی از شرکت ها و سازمان های 
داخلی و خارجی به دنبال داشت، با توجه به ضرورت 
نقش مشارکت کارکنان در افزایش کارایی و اثربخشی 
دســتگاه های دولتی و افزایش رضایت و توان  کاری 
کارکنان، اســتقرار نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها 
در وزارتخانه ها، مؤسسات، شرکت ها، بانک ها و تمام 

دستگاه ها را تصویب کرد.
در ادامه نیز شــورای عالی اداری دولت هشتم در 
هشــتاد و هشتمین جلسه خود در اسفندماه ۱۳۷۹ و با 
توجه به بند چهار مصوبه ســال ۱۳۷۷ با درنظرگرفتن 
نتایج حاصله از اجرای آزمایشــی و ارزشــیابی انجام 
شده، بنا به پیشنهاد ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
وقت کشــور نظام پذیرش و بررســی پیشنهادها را 
تصویب کــرد. در حالی که اجــرای نظام پذیرش و 
بررســی پیشنهادها به خوبی مورد استقبال دستگاه ها 
و شــرکت های دولتی قرار گرفته بود، دولت نهم نیز 
در مهرماه ســال ۱۳۹۰ شــیوه نامه این نظام به استناد 
دستورالعمل ماده ۲ آیین نامه اجرایی موضوع ماده ۲۰ 
قانون مدیریت خدمات کشوری در خصوص استقرار 
نظام پذیرش و بررســی پیشنهادها را تدوین کرد تا با 
استفاده از سیستم پیشنهادها فرصت لازم به منظور ارائه 
فکر، دانش و تجربیات ســازنده همه کارکنان در تمام 
ســطوح به شکل سازمان یافته برای اجرا فراهم شود. 
با این وجود و با گذشــت چندین ســال از تصویب و 
حتی تهیه شیوه نامه نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها، 
توجه به این موضوع بسیار مهم که از نقش بسیار ارزنده 
ای در توسعه و افزایش بهره وری سازمانی برخوردار 
اســت، مورد غفلت واقع شــد. اما در دولت سیزدهم 
در روز چهارشــنبه ۲۶ بهمــن ماه جاری "هفدهمین 
همایش ملی و یازدهمین جشــنواره نظام پیشنهادها" 
به همت پژوهشــکده مطالعات توسعه سازمان جهاد 
دانشــگاهی تهران در پارک طبیعت پردیسان سازمان 
حفاظت محیط زیست و با هدف "بازنگری و توسعه 
اثربخشــی رویکرد نظام پیشــنهادها در کشور" و با 
همکاری وزارت نفت، سازمان محیط زیست کشور، 
شرکت پالایش نفت اصفهان و سایر دانشگاه ها و مراکز 
علمی و تحقیقاتی، سازمان ها و دستگاه های اجرایی 
دولتی و خصوصی برگزار شد. پایداری نظام پیشنهادها 
و توســعه سازمان، تأثیر سیاست ها، رویه ها و قوانین 
در اثربخشی نظام پیشنهادها، تأثیر شایستگی کارکنان 
در بهبود اثربخشــی نظام پیشنهادها و تأثیر سبک های 
تفکر در ارتقای اثربخشی نظام پیشنهادها، تاثیر مدیریت 
اســتعداد در توسعه نظام پیشنهادها، استراتژی توسعه 
نظام پیشنهادها و کارکرد آن در توسعه سازمان و نظام 
پیشنهادها و الگوی حل مسئله از محورهای اصلی این 

همایش بود.
مهدی مقیمی ابیانه مدیر اســبق منابع انســانی 
شــرکت مهندسی و توســعه گاز که در حال حاضر 
بازنشسته دولت است و هم اکنون دبیری اجرایی نظام 
پیشنهادهای شرکت عملیات اکتشاف نفت را بر عهده 
دارد، در گفــت و گو با ایرنا با اشــاره به اینکه، دارای 
تجربیات موفقی از اجرای نظام پیشنهادها در شرکت 
گاز استان تهران و شرکت مهندسی توسعه گاز است، 
افزود: در طول سال هایی که مشغول به کار بودم، علاوه 
بر مدیریت منابع انسانی، دبیری اجرایی نظام پیشنهادها 
را هم برعهده داشــتم. طی آن سال ها موفق شدیم در 
هر دو بخش به خصوص در گاز استان تهران به جهت 
نوع عملیات و کار، سیستم هایی را با استفاده از طرح 
و پیشنهادات مناسب همکاران راه اندازی کنیم و بکار 
بگیریم که واقعا علاوه بر اثربخشی، سود و صرفه جویی 
مناسبی را نیز به دنبال داشت. مدیر اسبق منابع انسانی 
شرکت مهندسی و توسعه گاز، نصب دستگاهی برای 
جلوگیری از ســروصدای ایســتگاه های گاز شهری 
را که مخل آســایش شهروندان بود، به عنوان یکی از 

دستاوردهای نظام پیشنهادها ذکر کرد و افزود: همکاران 
ما پیشنهاد ساخت دستگاهی را ارائه کردند که ساخته 
شــد و روی این ایســتگاه ها نصب و مشکل موجود 
را مرتفع کرد، از این دســت اقدامات که با پیشنهادات 
همکاران به ثمر نشســت بســیار می توانم نام ببرم و 

مستندات و مدارک آن نیز موجود است.
وی همچنین افزود: در شــرکت های گاز استانی 
و پالایشــی واقعا اتفاقات خوبی با بهره گیری از نظام 
پیشــنهادها رقم خورد حتی اثــر آن در خانواده های 
کارکنان نیز دیده می شــد؛ در بین بسیاری از کارکنان 
مجموعه همچون پالایشــگاه ســرخس مشهد حتی 
هنگام صرف غذا در سالن غذاخوری که دور یکدیگر 
جمع بودند، بحث ها و پیشنهادهای سازنده و سودمند 
آنان برای مجموعه کاری خود شــکل جدی به خود 
گرفته بود. مدیر اسبق منابع انسانی شرکت مهندسی و 
توســعه گاز، خاطرنشان کرد: در آن سال ها در بخش 
مهندسی نیز اقدامات و پایه گذاری های بسیار خوبی 
شــکل گرفت که با تغییرات مدیریتی این اقدامات به 
دلایلی از جمله بازنگری در دســتورالعمل های ایجاد 

انگیزه در کارکنان به حالت تعلیق درآمد.
مقیمی ابیانه افزود: البته در حال حاضر مجددا نگاه 
جدیدی به نظام پیشنهادها به خصوص در شرکت گاز 
شده، دستورالعمل دیگری برای آن تهیه شده و هیات 
مدیره این شــرکت نیز برای اجرا آن را تصویب کرده 

که امیداوریم با سرعت بیشتری به مرحله اجرا درآید.
اعتقاد مدیران به »نظام پذیرش و بررسی 

پیشنهادها« در اجرا بسیار اثرگذار است
این مدیر اســبق حوزه گاز کشورمان در پاسخ به 
ســوالی، نقش مدیران در نهادینه کردن »نظام پذیرش 
و بررســی پیشنهادها« بسیار اثرگذار و مهم دانست و 
اذعــان کرد: با تغییر مدیریت ها و اعتقاد یا نبود اعتقاد 
یک مدیر به نظام پیشنهادها، این ابزار مدیریتی را خود به 
خود دچار نوسان می کند. مقیمی ابیانه می گوید: به دلیل 
اینکه درحال حاضر اجرای نظام پیشنهادها به سلایق 
مدیران مرتبط است، اجرای آن در برخی مجموعه ها 
تعلیق یا کند شده است و این خود ضربات سنگینی را 
به نظام پیشنهادها وارد می کند. وی معتقد است که نظام 
پیشــنهادها به صورت کلان، نظام بسیار مناسبی است 
که برآورد و حاصل تفکر خرد جمعی است و می تواند 
بســیار یاری رسان مجموعه مدیریتی به خصوص در 

بخش صنعت کشور باشد. 
جهاد دانشــگاهی برای رفع مشکل عدم 
شکل گیری صحیح »نظام پذیرش و بررسی 

پیشنهادها« کار مطالعاتی انجام دهد
مقیمی ابیانه همچنین بــا تاکید بر اینکه، پس از 
گذشت سال ها محاســن و معایب »نظام پذیرش و 
بررسی پیشنهادها« مشخص شــده است، افزود: بر 
اساس گزارش مدیرانی که در کشورمان سابقه مدیریتی 
داشته اند و همچنین برآیندهایی که از سوی کمیته های 
ارزیاب انجام شده، محاسن و معایب نظام پیشنهادها 
مشخص شده است. وی تاکید کرد: با توجه به گذشت 
چندین ســال از اجرای ناقص نظام پذیرش و بررسی 
پیشنهادها، یک سازمانی قوی همچون جهاد دانشگاهی 
که از سابقه درخشانی در حوزه تحقیق برخوردار است، 
می تواند به عنــوان متولی، دلایل افت وضعیت نظام 
پیشنهادها در کشور را که در دوره ای به سرعت درحال 

اوج گیری بود و پیش می رفت، مشخص کند.
مدیران به نظام پیشــنهادها و شایسته 

سالاری توجه ویژه داشته باشند
این مدیر اسبق کشورمان معتقد است اگر مدیران 
بــه همه مباحث مدیریتی از جمله بهــره وری، نظام 
پیشنهادها و شایسته سالاری معتقد باشند، به طورحتم 
اثرات بسیار ســازنده ای را در خروجی سازمان های 
خود شــاهد خواهند بود. مقیمی ابیانه در ادامه اظهار 
کرد: با ســه دهه سابقه و تجربه به این نتیجه رسیده ام 
که اگر مدیر ارشــد یک مجموعه دولتی یا خصوصی 
اعتقادی به نظام پیشنهادها نداشته باشد، اجرای آن نیز 
بی فایده خواهد بود. وی با اشاره به اجرای نظام پذیرش 
و بررسی پیشنهادها از سال ۱۳۷۷ در کشور، خاطرنشان 
کرد: از همان سال این نظام شکل خوبی به خود گرفت 
به طوری که خود وزارتخانه ها و سازمان ها برای خود 
دستورالعمل تدوین کردند و هر سازمان مانند وزارت 
نفت دســتورالعمل اجرایی و فرمول مختص خود را 
اعم از پیشنهاددهنده، ارزیاب، مجری و همچنین میزان 
پاداش ها را تعیین می کرد و این رویکرد به سیستم هم 

تبدیل شده بود.
افزایــش تعلق و دلبســتگی کارکنان با 

اجرای »نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها«
مجید کرد رستمی بازنشسته و دکترای مدیریت 
منابع انسانی که درحال حاضر مشاور مدیر منابع انسانی 
سازمان حفاظت محیط زیست است نیز با بیان اینکه، در 
زمینه نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها نزدیک به بیش 
از ۳۰ ســال تجربه دارد، افزود: به نظرم مجموعه مپنا، 
پالایشگاه شهید هاشمی نژاد سرخس مشهد، پالایشگاه 
نفت کارون اهواز و شــرکت برق منطقه ای مازندران 
در این زمینه عالی کار کردند و آنها جزو تجارب مفید 
نظام پیشنهادها هستند. وی که دبیری علمی "هفدهمین 
همایش ملی و یازدهمین جشــنواره نظام پیشنهادها" 
را نیز برعهده داشــت، در گفت وگو با ایرنا با تاکید بر 
اجرایی شدن نظام پیشنهادها در تمام سطوح کارکنان 
دســتگاه ها و مجموعه های دولتی و غیردولتی اظهار 
داشت: به طورحتم مدیر ارشد یک سازمان و مجموعه 
خود باید پیشقراول اجرای نظام پیشنهادها باشد. چراکه 
این کار تعلق و دلبســتگی کارکنان نسبت به سازمان 
مربوطه را به دنبال خواهد داشــت. مشاور مدیر منابع 
انسانی ســازمان حفاظت محیط زیست معتقد است: 
تقسیم کار و ســهیم کردن کارکنان در تصمیم گیری 
های سازمانی توسط مدیر ارشد سازمان، به طورحتم در 
شکوفایی ذهنی مجموعه و در ادامه پویایی هرچه بیشتر 
سازمان و مجموعه مدیریتی بسیار اثرگذار خواهد بود.
نقــش ۹۰ درصدی مدیــران در موفقیت 
و عدم موفقیــت »نظام پذیرش و بررســی 

پیشنهادها«
مشاور مدیر منابع انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست در ادامه با یادآوری اینکه شروع حرکت اجرای 
نظام پیشــنهادها در سال ۱۳۷۷ بوده است، افزود: بنده 
در آن دوره یکــی از مجریان این برنامه بودم به طوری 
که اجرای این نظام در چهار وزارتخانه آن زمان شامل 
وزارتخانه های دفاع و امور پشتیبانی نیروهای مسلح، 
جهاد کشاورزی، بهداشت و درمان و همچنین ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، در چهار استانداری شامل کرمان، 
یزد، خراســان و آذربایجان شــرقی آزمایش شد.کرد 
رســتمی افزود: پس از گذشت چهار سال ارزیابی ها 
نشان داد که باور و حمایت مدیر ارشد یک مجموعه و 
دستگاه و پشتیبانی لازم در اجرای موفق یا ناموفق نظام 

پیشنهادها دارای سهم ۹۰ درصدی خواهد بود.
وی همچنین نقش رضایت شغلی کارکنان، سواد 
شغلی، اعتماد بین مدیران و کارکنان و همچنین تدوین 
برنامــه های تحول ســازمانی را در اجرای صحیح و 
اثربخش بودن نظام پیشنهادها در مراحل بعدی موفقیت 

یا عدم موفقیت اجرای نظام پیشنهادها عنوان کرد.
کرد رســتمی با بیان اینکه، نظام پیشنهادها یکی 
از آمــوزه های نوین مدیریتی در تحول ســازمانی و 
اداری محســوب می شود و در جامعه تئوری پردازان 
مدیریت نیز مخالفی ندارد، افزود: هیچ کس نمی گوید 
با مشارکت کارکنان در تصمیم گیری ها مخالف است 
و همه موافق هستند اما در نگرش و اجرا باید این باور 

برای حمایت و پشتیبانی وجود داشته باشد.
وی بیان کرد: مدیرانی که از مشــارکت کارکنان 
حمایت می کنند، ایــن یک قوت قلب برای کارکنان 
ســازمان محسوب می شود و آنها از اینکه در سازمان 

خود نقش موثری دارند، احساس غرور می کنند.
ســازمان برنامه و بودجــه باید »نظام 
پذیرش و بررسی پیشــنهادها« را به قانون 

تبدیل کند
اما مشــاور مدیر منابع انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیســت یکی از راهکارهای اساسی در توجه 
ســازمان ها به نظام پیشــنهادها را، قانومند کردن آن 
توسط سازمان برنامه و بودجه و ابلاغ رسمی این نظام 
به دســتگاه ها از سوی دولت دانست و افزود: در این 
صورت است که نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها در 
بدنه برنامه ریزی اســتراتژیک هر دســتگاه و سازمان 
دولتی نهادینه خواهد شــد. کرد رستمی افزود: در غیر 
این صورت و در شرایط فعلی یک مدیر مجموعه ای 
که به نظام پیشــنهادها باور دارد، آن را اجرا می کند و 
مدیر دیگری که آن را باور ندارد اجرا نمی کند؛ بنابراین 
معتقدم تنها راه نهادینه کردن نظام پذیرش و بررســی 
پیشنهادها در سازمان ها این است که باید این نظام در 
ساختار برنامه ریزی استراتژی دیده شود تا در مدیریت 

مجموعه ها موفق شویم.

اجرای سلیقه ای »نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها« توسط برخی مدیران دستگاه ها که به طورحتم در افزایش هرچه بیشتر بهره وری سازمانی
 تاثیرگذار است، ضرورت نهادینه کردن این نظام به شکل قانونی را در بدنه برنامه ریزی استراتژیک سازمان ها، بیش از پیش نمایان ساخته است.

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلــس گفت که باید 
مجموعه های اجرایی بــه این موضوع 
پاســخ دهند که چه تفاوتی بین واردات 
تلفن همراه سامســونگ وجود دارد که 
جلوی واردات گوشــی مدل آیفون ۱۴ 
به بعــد را گرفته اند. حجت الله فیروزی 
در واکنش به بخشــنامه گمرک مبنی بر 
ممنوعیــت واردات گوشــی آیفون ۱۴ 
به بعد گفت: مباحــث مربوط به حوزه 
رجیستری از جمله مسائلی است که در 
اختیار گمرک است پس اینکه بگوییم قانون خاصی درباره فلان کالا وجود دارد، 
چنین چیزی نیست. وی افزود: دولت برای تنظیم گری بازار کالا و ارز تصمیماتی 
می گیرد؛ اینکه چه تفاوتی بین واردات تلفن همراه مدل سامسونگ و مدل آیفون 
وجود دارد به سیاست های وارداتی بر می گردد اما اساسا به جهت نیاز استفاده تفاوت 
خاصی وجود ندارد. این نماینده مجلس در مورد اینکه چرا مجوز واردات به تلفن 
همراه مدل سامســونگ داده می شــود اما جلوی واردات آیفون مدل ۱۴ به بعد را 
می گیرند، گفت: اینها به سیاست های اجرایی دولت بر می گردد چون تفاوتی بین 
کالا وجود ندارد و هر دو مصرفی است. اگر قرار به محدودیت واردات باشد از آن 
لحاظ بوده که ارزبری نداشته باشد پس اگر قرار باشد که ارزی داده شده تا کالایی 

وارد شود دیگر فرقی نمی کند برند آن کالا چه باشد. 
فیروزی در عین حال گفت: البته بعضی وقت ها به جهت آنکه بخواهیم کالای 
کشور متخاصم را تحریم کرده و خریداری نکنیم، جلوی واردات گرفته می شود؛ 
اینها سیاست هایی است که دولت اتخاذ می کند. این عضو کمیسیون صنایع و معادن 
ادامه داد: بر این اســاس امکان دارد که این سیاســت به دلیل مدیریت فضای ارزی 
و یا بحث تحریم کشــور متخاصم باشد و به این دلیل ممنوعیت واردات گذاشته 
باشــند. فیروزی درباره تکلیف رجیستری شدن گوشی های موجود در کشور با 
مدل آیفون ۱۴ گفت: در حال حاضر تعدادی گوشی همراه آیفون ۱۴ توسط مسافر 
به کشــور وارد شــده و یا وارد کنندگانی هســتند که اقدام به خریداری این کالا 
کرده و می خواهند به کشــور وارد کنند؛ باید دولت در این باره تصمیم گیری کند 
چون نمی توان این وضعیت را در بلاتکلیفی گذاشت. چه گوشی هایی که همراه 
مسافر آمده و چه گوشی هایی که سفارش داده شده و خریداری کرده اند. نباید آنها 
بلاتکلیف بمانند؛ در نهایت باید مجموعه اجرایی پاســخ دهد که چه تفاوتی بین 

سامسونگ و آیفون وجود دارد.

سرویس سیاســی- معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: حتما به کسی که 
هنجارها را رعایت نمی کند و زمینه ناامنی فرهنگی در کشــور ایجاد می کند باید 
تذکر داده شود و لذا تذکر دادن به آن یک درصد را نفی نمی کنیم و مخالف با این 

تذکر برای رعایت حقوق ۸۵ درصد و قانون نیستیم.
محمد دهقان درباره عفو گســترده متهمان و محکومان از سوی مقام معظم 
رهبری و گســترش این نگاه از ســوی مسئولان کشور و این که این نگاه می تواند 
باب گفت وگو را در کشور باز کند، گفت: کاری که مقام معظم رهبری انجام دادند، 
کاملا پدرانه و ناشــی از آن ذات انقلاب اســلامی است. در واقع این انقلاب بدون 
پشتوانه مردمی و بدون حضور آحاد مردم در میدان طبیعتاً قابل دوام اصلا نبوده و 
نیســت. معاون حقوقی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اگر ۴۴ سال این انقلاب با 
همه دشمنی های خارجی و همه توطئه هایی که از بیرون علیه ما صورت گرفته ادامه 
پیدا کرده اســت به این خاطر است که در کشور یک وحدت ملی پشت سر رهبر 
انقلاب و امامین انقلاب وجود داشته است بنابراین این مسیر طبیعی از آغاز انقلاب 
تا الان بوده است. وی یادآور شد: در دوره های مختلف هم به طور سالانه ما شاهد 
عفو مقام معظم رهبری بودیم که گاهی اوقات این امر چندین بار در ســال اتفاق 
می افتاد که مقام معظم رهبری نسبت به کسانی که مجرم بودند و پرونده شان در حال 
رسیدگی بوده است، عفو می کردند. در حال حاضر این عفو گستردگی بیشتری دارد، 
زیرا شامل حال تمام کسانی می شود که حتی هنوز پرونده شان به مرحله رسیدگی 
دادگاهی نرسیده است، ممکن است برخی از پرونده ها در مرحله مقدماتی باشد و 
برخی دیگر در مرحله بدوی رسیدگی باشد. بعضی از پرونده ها ممکن است قطعی 
شــده باشد و رأی صادر شده باشد که این بار گستره اش مقداری بیشتر بود و این 
عفو شامل کسانی می شود که از عملکرد خودشان نادم شده باشند و حتما این کار 
بزرگی بود و من به نوبه خود از سعه صدر نظام و رهبری تشکر می کنم چراکه کار 
بزرگی بود. وی بیان کرد: طبیعتا این نگاه؛ یک نگاهی است که مقام معظم رهبری 
در سطح بالاتر در کشور دارند، ولی مسئولان هم همین نگاه را دارند. کما این که قوه 
قضائیه این پیشنهاد را دادند، کما این که دولت و شخص رئیس جمهور از این نظر 
حمایت کردند و این نظر حکومت و نظام است، البته با آن بزرگ منشی و بزرگ بینی 
و ســعه صدری که رهبر معظم انقلاب و مسئولین ارشد نظام دارند، به یک شکل 
ویژه ای تحقق پیدا کرد. معاون حقوقی رئیس جمهور درباره این که بارها مقام معظم 
رهبری نظرات خودشان را درباره مسائلی همچون حجاب مطرح کرده اند اما برخی 
مسئولان نظراتی را عنوان می کنند که باعث بروز چالش در کشور می شود، اظهار 
داشت: حجاب طبیعتاً برای نظام جمهوری اسلامی یک هنجار بسیار ارزشمند است 
و جمهوری اسلامی ایران نمی تواند نسبت به حجاب بی تفاوت باشد. حجاب یک 
امر شرعی است و طبق اصل ۴ قانون اساسی همه امورات و تصمیمات کشور باید 
بر اســاس شرع باشد. در قوانین موضوعه به حجاب اهمیت ویژه داده شده است 
و کسانی که در مورد حجاب هنجارشکنی می کنند مجرم شناخته می شوند و این 

قانون حاکم است. 
درست است که این نگاه فرهنگی رهبر انقلاب و همان نگاه بزرگ منشی ایشان 
است اما خود مقام معظم رهبری فرمودند، حجاب یک امر شرعی است.  وی تاکید 
کرد: اصل نگاه کلان در کشور روشن است. همه تابع نگاه رهبر معظم انقلاب هستند  
و این که اگر کسانی به صورت طبیعی حجاب شان را رعایت نمی کنند بچه های 
خودمان هســتند ما که نمی توانیم نسبت به این ها یک نگاه همراه با دوئیت داشته 
باشیم. این ها بچه های ما هستند و ما آن ها را دوست داریم حال ممکن است رعایت 
نکنند، اما بچه های ما و جزو این نظام و انقلاب هستند و این نظام و انقلاب و کشور 
را دوست دارند و این بحث جداگانه است. اما یک بحث دیگر هم وجود دارد و این 
است که کسانی هستند با انگیزه هنجار شکنی به داخل جامعه می آیند اگر به آن ها 
تذکر خاصی داده می شود و یک جایی با آن ها برخورد می شود این ها اولاً یک درصد 
جامعه هستند، بیشتر نیستند. درصد بسیار اندکی هستند و متاسفانه بعضی از این ها 
متصل به بیرون هستند. انگیزه شان فقط بحث حجاب نیست. انگیزه دیگری دارند 
برای هنجارشکنی. جامعه و حکومت نسبت به این ها بی تفاوت نیست، حجاب در 
کشور ارزش است. وی با اشاره به این که در نظر سنجی ها بیش از ۸۵ درصد مردم 
معتقد به حفظ کیان خانواده هستند، عنوان کرد: توجه کنید بحث حفظ هنجارهای 
اســلامی دینی و مذهبی خودش یکی از عوامل حفظ کیان خانواده است که بیش 
از ۸۵ درصد در کشــور ما بر این امر اتفاق نظر دارند و تمام نظرســنجی ها درحال 
حاضر این را نشان می دهد. آن یک درصد نباید در واقع کاری کنند که کیان خانواده 
ضربه بخورد. خواست بیش از ۸۵ درصد مردم حفظ کیان خانواده است و آن یک 
درصد نباید به کیان خانواده ضربه بزنند. لذا باید آن یک درصد به خواست مردم 
احترام بگذارند البته نه این که برخودهای خشن صورت گیرد، اما حتما به کسی 
که هنجارها را رعایت نمی کند و زمینه ناامنی فرهنگی در کشور ایجاد می کند باید 
تذکر داده شود و لذا تذکر دادن به آن یک درصد را نفی نمی کنیم و مخالف با این 

تذکر برای رعایت حقوق ۸۵ درصد و قانون نیستیم.

فیروزی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس؛

مجموعه های اجرایی درباره تفاوت واردات 
بین سامسونگ و آیفون توضیح دهند

دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور:

انقلاب بدون پشتوانه مردمی قابل دوام 
نبوده و نیست

نیلوفر حامدی و الهه محمدی 

یک دست کت و شلوار 

مشمول عفو شدند

غافلگیر نشد

بازداشت شد

مورد عفو قرار دارند

»رئیس دانشگاه«

عملیاتی نشده 

ساراخادم الشریعه 

 منتفی می کنیم

اخبار ویژه ...

ستایشی سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به این سوال که پرونده الهه محمدی 
و نیلوفر حامدی در چه وضعیتی است؟ آیا این دو نفر و خبرنگاران بازداشتی دیگر 
مشمول عفو اخیر شده اند یا خیر؟ گفت: در انتشار مطالب دقت کنید. به خبرنگار 
و ســلبریتی و ... کاری ندارم. بنده مطرح کردم عفو معیاری اســت و پرونده ها با 
معیارها تطبیق داده می شــود و در صورت دارا بودن شــرایط عفو صورت می 
گیرد و اگر غیر این باشد مشمول عفو نمی شود. شما تحمل کنید در آینده تعیین 
تکلیف می شوند. وی افزود: در عفوهای معیاری پرونده ها با شرایط انطباق داده 
می شود. ما نه می گوییم خبرنگار یا سلبریتی و ...است. این بد است که می گویند 
اقای سخنگو گفت خبرنگار و فلانی در جایی گفته اصلا خبرنگاری را بازداشت 

نکردیم. هرکسی که مشمول باشد انجام می شود.

محمد اسدی رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته گفت: هیچ حرفی نیست 
که رقم عیدی بسیار پایین است؛ این عدد )یک میلیون و هشتصد میلیون تومان( 
هیچ بخشی از هزینه های عید خانواده های بازنشسته را پوشش نمی دهد و به همین 
خاطر قصد داریم نشستی با مدیرعامل تامین اجتماعی داشته باشیم. روی این عدد 
واقعاً نمی توان اســمِ »عیدی« گذاشــت؛ عیدی با این رقم در خورِ کرامت آدم ها 
نیست. وقتی می گوییم عیدی، باید چیزی به یک پیرمرد بازنشسته بدهیم که لااقل 
پول یک دست کت وشلوار بشود؛ فرض محال بگیریم که همه در رفاه هستند و 
سفره ها خالی نیست، عیدی باید لااقل پول یک دست کت و شلوار بشود، الان 
کجا با یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می شــود یک دســت کت و شلوار خرید؟ 

رنگین کردنِ سفره ی عیدِ بازنشستگان به کنار. 

محمدرضا رهبرپور مدیر دفتر حقوقی دانشــگاه علامه طباطبائی در مورد 
وضعیت احکام صادره برای دانشجویان این دانشگاه در پی اعتراضات اخیر گفت: 
معدود احکام صادره از سوی شورای انضباطی دانشجویان دانشگاه علامه که به 
خاطر برخی تخلفات انضباطی بود، با فرمان جدید مقام معظم رهبری بخشیده 

یا تعلیق شدند.

علیرضا زاکانی شــهردار تهران از آمادگی شهرداری تهران برای بارش های 
مجدد تهران خبر داد و با اشاره به تشکیل ستادی با حضور شهرداری تهران، پلیس 
راهور و صدا و سیما، گفت: امسال ۹ بارش داشتیم و در هیچ یک از آنها غافلگیر 

نشدیم و برخی تنها علاقه خود را بازگو می کنند.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی ضمن اعلام خبر بازداشت 
یک مربی متخلف یکی از مدارس فوتبال در مشهد گفت: هیچ فرد و گروهی در 
برابر قانون از حاشیه امن برخوردار نیستند. محمدحسین درودی اظهار کرد: برپایه 
همین گزارش و متعاقب انتشار اخبار گوناگون در خصوص رویداد تخلف در یک 
مدرسه فوتبال در مشهد در فضای مجازی، پرونده ای به منظور بررسی چگونگی 
ماجرا و صحت و سقم اخبار منتشره در دستگاه قضائی تشکیل و تحقیقات همه 
جانبه با نظارت دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی به صورت ویژه 
توسط یکی از شعب بازپرسی آغاز و نهایتاً با انجام بررسی های لازم افراد دخیل 
در ماجرا با حضور در مرجع قضائی توضیحات و دفاعیات خود را ارائه کردند.
درودی بیان کرد: تعداد دو نفر از خبرنگاران دخیل در ماجرا و نیز مربی این مدرسه 
فوتبــال طی صــدور قرار نظارت قضائی به مدت ۶ ماه به ترتیب از فعالیت های 

رسانه ای و مربیگری منع شده اند.

محمود خسروی وفا در ابتدای نشست درباره سفرش به سوئیس و دیدار 
با توماس باخ رئیس کمیته بین المللی المپیک بیان کرد: عرف کمیته بین المللی 
المپیک این است بین سه تا پنج ماه به رییس جدید کمیته ملی المپیک هر کشور 
که تازه انتخاب می شود فرصت داده می شود تا با ساختار آشنا شود و جلسه ای 
را با IOC داشته باشد. این دیدار معمولی بود. او ادامه داد: من با ساختار آشنا بودم 
 IOC و در این جلسه سه ساعت وقت گذاشتند به صورت تور ما را در ساختمان
چرخاندند و قوانین منشور را یادآوری کردند. ایمیل های زیادی به IOC زده شده 
است و از ما سوال کردند که فلان ورزشکار در ایام اغتشاشات محکوم به مرگ بود 
که ما بررسی کردیم و دیدیم کذب بود. خسروی وفا ادامه داد: نامه به IOC دادیم 
که پایبند به منشور هستیم. بحث هایی داشتند چرا با آن کشور مسابقه نمی دهید 
هم مطرح شد و ما صادقانه محدودیت ها را گفتیم و حل شد و رفت. جای نگرانی 
نیست. نسبت به اغتشاشات ایمیل هایی دریافت کردند که ورزشکاران محکوم به 
مرگ شده اند و ما با سند گفتیم چنین چیزی نیست و مورد عفو هم قرار گرفتند. 

حجت الاسلام اصغری امام جمعه سرعین به عنوان رئیس دانشگاه فرهنگیان 
استان آذربایجان غربی منصوب شد. آیین تکریم و معارفه سرپرست مدیریت امور 
پردیس های دانشگاه فرهنگیان استان آذربایجان غربی با حضور حجت الاسلام 
محمدتقی مبشــری سرپرست معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه فرهنگیان 
کشــور و با حضور جمعی از مسئولین، اســاتید و کارکنان و جمعی از اعضای 
هیئت علمی دانشــگاه فرهنگیان استان برگزار شد. در این جلسه ضمن تجلیل 
از زحمات آقای ســلیمانی، حجت الاســلام محمود اصغری، امام جمعه اسبق 
میاندوآب و امام جمعه فعلی سرعین، به عنوان رئیس جدید دانشگاه فرهنگیان 

آذربایجان غربی شد. 

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات درباره اینکه اینترنت بدون فیلتر برای اساتید 
دانشگاه ها چه زمانی فعال می شود، گفت: درحال فراهم کردن این امکان هستیم 
ولی هنوز عملیاتی و اجرایی نشده است. محمد علی زلفی گل، وزیر علوم نیز در 
این خصوص گفت: از دانشگاه ها خواسته شده است لیست اعضای هیأت علمی 

خود را برای دسترسی به اینترنت باز ارائه دهند.

رئیس فدراســیون شطرنج همچنین در مورد »سارا خادم الشریعه و شرایط 
اخیر او در مسابقات جهانی و اینکه امکان ادامه همکاری او با شطرنج ایران وجود 
دارد؟« گفت: پیش از اینکه سارا خادم الشریعه با نخست وزیر اسپانیا دیدار داشته 
باشد، صحبت ها و رایزنی هایی داشتیم برای اینکه بتوانیم کماکان او را در اختیار 
داشــته باشــیم اما حالا شرایط فرق کرده است. البته فکر می کنم از علاقه و عرق 
خادم الشریعه به ایران کم نشده است. باید این مسئله خیلی اصولی پیگیری شود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: نمایندگان استیضاح های متعددی را 
امضا کردند و ممکن است برای یک وزیر چند استیضاح جداگانه در دست باشد 
اما با نمایندگان تعامل می کنیم.محمدحسینی درباره این که در این چند وقت اخیر 
نمایندگان مســئله اســتیضاح وزرا را مطرح می کنند و برخی کارشناسان بر این 
باور هستند که به دلیل آن که سال آینده، سال انتخابات مجلس است نمایندگان 
برای دریافت دوباره رأی از سوی حوزه انتخابیه خود دست به این گونه اقدامات 
می زنند، گفت: اهرم هایی که نمایندگان دارند؛ سوال، تذکر، استیضاح و تحقیق و 
تفحص است که انجام می شود و تاکنون آن چیزی که جدی اعلام وصول شده 

است؛ ۲ مورد استیضاح بیشتر نبوده است.

با توجه به گذشت چندین سال از اجرای ناقص نظام پذیرش و بررسی پیشنهادها، 
یک سازمانی قوی همچون جهاد دانشگاهی که از سابقه درخشانی در حوزه تحقیق 
برخوردار است، می تواند به عنوان متولی، دلایل افت وضعیت نظام پیشنهادها در 
کشور را که در دوره ای به سرعت درحال اوج گیری بود و پیش می رفت، مشخص کند.

دوشنبه 1 اسفند 1401 ، 29 رجب 1444 ،20 فوریه 2023، شماره 4158، صفحه


